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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce
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Lidé včera například na pražském Václavském náměstí demonstrovali na podporu Ukrajiny, na kterou ve stejný den zaútočila ruská armáda. ČTK – VÍT ŠIMÁNEK

„STIMULEM MUSÍ BÝT
BOJ. A O TOM JE SPORT“
PREZIDENT ČUS JANSTA SI PO ZIMNÍ OLYMPIÁDĚ NEBRAL SERVÍTKY STRANA 12

Svátek slaví: Liliana

Válka. Rusko útočí na
Ukrajinu, umírají lidé
Těžké boje.Moskva se dopustila nevyprovokovaného aktu agrese za podpory Běloruska. Putin. Kam až je
schopen zajít? Prezident Zeman. „Šílence je třeba izolovat, Rusko se dopouští zločinu proti míru“ STRANY 5 A 8
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Objevy v Moravském krasu
Nová přírodovědná expozice Muzea Blanenska – Obrazy
z Moravského Švýcarska – mapuje historii bádání v Mo-
ravském krasu, představuje významné objevitele včetně
Jindřicha Wankla nebo Jana Kniese a věnuje se také
prehistorii regionu. 2x ČTK

Před den bude
až sedm stupňů,
foukat nebude.
Češi mohou vyrazit
na hory.

Víkendové počasí v Česku by
už neměl doprovázet tak sil-
ný vítr jako v uplynulých
dnech. Zároveň by mělo být
relativně slunečno a nejvyšší
denní teploty vystoupají
na dva až sedm stupňů Cel-
sia. Přes noc se čekámráz. Vy-
plývá to z informací na webu
a Facebooku Českého
hydrometeorologického
ústavu.
Silný vítr fouká v zemi

s krátkými pauzami odminu-
lého týdne. Nejsilnější bylmi-
nulý čtvrtek, kdy zkompliko-
val železniční i silniční dopra-
vu a od elektrického proudu
odstřihl statisíce domácností.

Vítr opět zesílil včera na seve-
ruMoravy a ve Slezsku a v ná-
razech foukal rychlostí až
70 kilometrů v hodině, na ho-
rách kolem 90 kilometrů
za hodinu. V dalších dnech
už bude nejvýše mírný a tím
větrná epizoda posledních
dnů na nějakou dobu skončí,
uvedli meteorologové.
Zítra povane mírný severo-

západní vítr a v neděli slabý
severovýchodní. Víkend pak
bude ve znamení ubývání ob-
lačnosti. Po oba víkendové
dny se mohou objevovat sráž-
ky, které na horách budou
sněhové. Nejnižší noční teplo-
ty spadnou na minus dva až
minus šest stupňů.
Včerejší ranní teploty se po-

dle meteorologů pohybovaly
většinou od nuly do minus
čtyř stupňů, v některých mís-
tech ale bylo i nad nulou a na-
opak jinde byl velkýmráz, na-
příklad Březník na Šumavě
zaznamenal až minus
20,9 stupně. ČTK

www.prodejtojinak.cz

VOLEJTE ZDARMA

800 22 33 88800 22 33 88

JURIS REAL, spol. s r.o.JURIS REAL, spol. s r.o.
Ihned vykoupíme
či zprostředkujeme
prodej rodinného
domu, bytu, chaty.

Vyřešíme
právní vady, dluhy,
exekuce. Okamžitá
výplata zálohy.

Již 23let zkušeností.

inzerce O víkendu
bude teplo
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premiéra

26⁄2⁄sobota

Šéfka

inzerce

Učí se v bývalém mlýně
Slezské vzdělávací centrum v Karviné po rekonstrukci
otevřelo takzvanou Mlynářovu vilu. Jde o přístavbu ně-
kdejšího Janečkova mlýna, který centrum zprovoznilo už
v roce 2015. Vila kdysi sloužila jako zázemí pro mlynáře.
V rekonstruovaných prostorách nyní vzniklo zázemí
pro děti a lektory, jsou tam také učebny, kabinety i labo-
ratoř. Aby vile zůstal zachován původní historický ráz,
konzultovalo centrum stejně jako v případě Janečkova
mlýna postup opravy s památkáři. ČTK

Muž se přiznal
a dostal pět let
vězení.

Na pětiletém trestu vězení se
u soudu dohodl recidivista Ra-
dek Řípa, který je obžalovaný
za loňský výbuch nástražné-
ho systému v dodávce v Přero-
vě. Trest si odpyká ve věznici
s ostrahou. Muž se k činu při-
znal a uvedl, že svých skutků
lituje. Pachatel uzavřel se ža-
lobcem dohodu o vině a tres-
tu. Soud ji akceptoval. Státní
zástupce Petr Klimeš uvedl,
že pachatel jednal zkratkovi-
tě a impulzivně v důsledku
negativního rozpoložení
a emocí. Navíc byl pod vli-
vem alkoholu.
„Byl ve stresu v důsledku

vztahových problémů. Situa-
ci řešil nesprávně,“ sdělil Kli-
meš. „Doufám, že po odpyká-
ní trestu využije pachatel své

elektrotechnické vzdělání už
jen ve prospěch společnosti,“
řekla soudkyně Miluše Ha-
damčíková, která upozornila
na to, že muž své znalosti po-
užil k sestrojení výbušniny.
Setkání s majitelem obcho-

du obžalovaný popsal jako ná-
hodné. Majitel obchodu opra-
voval schránku a opilý Řípa
pronikl přivřenými dveřmi
do jeho domu. Z něj byl poté
vykázán, na což reagoval vý-
hrůžkou. „Však uvidíš ve-
čer,“ údajně řekl pachatel,
který bydlí ve stejné ulici.
Na firemní dodávku násled-
ně umístil hasicí přístroj, do
kterého dal střelný prach
a přidal nástražný systém.
Poté vše na dálku odpálil.
Dodávka Volkswagen

Transporter explodovala v Su-
šilově ulici v centru Přerova
loni 30. srpna před 20. hodi-
nou. Kovové úlomky se rozlét-
ly ulicí, jeden z nich zasáhl
i blízkou budovu dětského do-
mova. iDNES.cz a ČTK

Čísla dne

2000
V automobilce Škoda Auto
skončilo letošní kolektivní vy-
jednávání. Zaměstnancům
vzrostou od 1. dubna tarifní
mzdy o 2000 korun. Nová ko-
lektivní smlouva je platná do
konce března 2026, mzdová
dohoda platí pouze na rok.

3000
Developer PSN postaví bě-
hem pěti let 3000 bytů
v 25 projektech za více než
11 miliard korun. Firma staví
v Praze. Dalších 10 miliard má
developer na nové akvizice.

56
Češi se vlivem pandemie ma-
sově nepřesunuli k nákupům
potravin na internetu. Tuto
formu volí pětina lidí, je to
o pět procentních bodů více
než před začátkem šíření ná-
kazy. Služby on-line marketů
nikdy nevyzkoušelo 56 pro-
cent českých zákazníků. ČTK

Dal bombu
do auta



Investice od 30 000 Kč

Dvouleté dluhopisy

Roční úrok 6 %

Úrok vyplácen jednou ročně

Možnost předčasného splacení

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz | Tel.: +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m2

• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce

6 %

EFI SPA Hotel
člen e-Finance Group

DVOULETÉ DLUHOPISY
S ROČNÍM ÚROKEM 6%

DLUHOPISY
E-FINANCE
S VYSOKÝM VÝNOSEM

Skupina e-Finance, a.s., více jak 20 let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.
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Česko je připraveno na výpad-
ky dodávek surovin, jako
jsou ropa či zemní plyn, řekl
po zasedání Bezpečnostní
rady státu premiér Petr Fiala.
Země má dostatečné zásoby
a na unijní úrovni existují do-
hody se třetími zeměmi, jak
dodávky z Ruska případně na-
hradit, doplnil.
V případě ropymá stát reál-

né zásoby na 94 dnů, řekl pre-

miér. U zemního plynu ne-
jsou zásobníky státní. „Ale
máme představu o zásobách,
obchodníci mají povinnost
mít zásoby na 30 dní,“ uvedl.
Na případné výpadky je tak
ČR připravená, podle Fialy jí
nahrálo i to, že nebyla tuhá
zima.
Fiala také znovu ubezpečil,

že aktuálně v souvislosti
s vpádem ruských vojsk

na Ukrajinu neexistují signá-
ly o bezprostřední hrozbě
pro Česko a jeho občany. Čes-
ká republika podle něj nemá
ani signály o krácení dodá-
vek surovin. Naše země uvol-
ní přes 300 milionů korun
na humanitární pomoc Ukra-
jině, řekl rovněž premiér Fia-
la. Spustí také informační ser-
vis pro ukrajinské občany
v Česku. ČTK„Rusko se dopouš-

tí zločinu proti
míru, jeho útok na
Ukrajinu je třeba
důsledně odsou-
dit, a to i činy,“
řekl v televizním
projevu Zeman.

Podle českého prezidenta je
načase sáhnout k výrazně dů-
raznějším sankcím proti Rus-
ku, než byly plánovány. Prezi-
dent zároveň vyzval Čechy
ke klidu.

Zeman vyjádřil plnou pod-
poru Ukrajině, jejímu vedení
a jejímu lidu. S premiérem Pe-
trem Fialou se zúčastní
on-line summitu NATO. Obča-
ny prezident vyzval ke klidu.
„Mám rád ruskou kulturu, vá-
žím si obětí ruského lidu ve
druhé světové válce, ale to ne-
znamená, že budu souhlasit
s tím, aby na území suverén-
ního státu bez vyhlášení vál-
ky vstoupila cizí armáda,“ do-
dal. Na projev ruského prezi-
denta Vladimira Putina, ve
kterémmimo jiné vinu za ak-
tuální situaci přisuzoval zá-
padním zemím, odpověděl,
že domnělé nebo skutečné
chyby, jako bylo bombardová-
ní Jugoslávie nebo vstup do
Iráku, nemohou být osprave-
dlněním chyb vlastních. Ze-
man také přiznal, že se minu-
lý týdenmýlil, když pochybo-
val o ruskémútoku na Ukraji-

nu (více v boxu). Iracionální
rozhodnutí vedení Ruska po-
dle něj způsobí výrazné ško-
dy samotnému ruskému stá-
tu. „Domnívám se, že je nača-
se sáhnout k daleko tvrdším
sankcím, než byly původně
plánovány, a mám tím na
mysli především sankci v ob-
lasti takzvaného SWIFT, což
jemezinárodní bankovní či fi-
nanční síť, která by znamena-
la vyřazení Ruské federace
z platebního styku, “ dodal.
Prezident se dnes zúčastní vi-
deokonference zemí
NATO. ČTK a iDNES.cz

bílá barva pro interiéry, matná,
vysoká vydatnost, výborně kryje,
otěruvzdorná

PRIMALEX PLUS 15 kg

469,-
Tato nabídka platí od 25. 2. 2022 do vyprodání zásob, nejdéle však do 1. 3. 2022. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Chyby a změny jsou vyhrazeny.

Nakupte
on-line na

bauhaus.cz

Podpora
Češi se scházejí na podporu
Ukrajiny. Protestují třeba
u ruské ambasády. Několik
Ukrajinců se rozhodlo, že
odcestují domů za svými
rodinami. ČTK a METRO

Evangelická církev je připrave-
na k případnému poskytnutí
přístřeší válečným uprchlíkům
z Ukrajiny.

● Diakonie českobratrské církve
i Církve československé husit-
ské vyhlásily veřejné sbírky
na podporu lidí zasažených
ozbrojeným konfliktem.

● Za poslední dva dny lidé
v Česku darovali ve sbírkách
na pomoc Ukrajině na portálu
Darujme.cz přes deset milionů
korun. Sbírky tento týden
vyhlásily Charita ČR, ADRA,
organizace Post Bellum či UNI-
CEF. Pokračuje sbírka společ-
nosti Člověk v tísni.

● Na pomoc Ukrajině se připra-
vuje i organizace Lékaři
bez hranic. Na e-mail
ubytovaniukrajina@suz.cz se
lidé mohou obracet i s dalšími
nabídkami pomoci.

● První stamiliony putují z čes-
kých měst i ze státní kasy. ČTK

inzerce

„Rusové nejsou blázni“

Prezident Zeman v rozhovoru
pro MF DNES minulý týden
tvrdil, že válka by Rusům
přinesla jen problémy.

● Rozhovor se uskutečnil
ve středu. „Podle informací
tajných služeb Spojených stá-
tů a NATO měla ve středu za-
čít ruská invaze na Ukrajinu.
Je středa 14 hodin, zatím se
nic neděje. Co si o těch zprá-
vách myslíte? Bude válka?
Už před několika dny jsem
řekl, že podle mého názoru
žádná válka nebude. Pokud
jde o americké tajné služby,
je to jejich třetí blamáž. Prv-
ní byla v Iráku, kde se nena-
šly zbraně hromadného niče-
ní. Druhá byla v Afghánistá-
nu, když tvrdili, že Tálibán ni-
kdy nedobude Kábul. No
a třetí je teď,“ tvrdil. iDNES.cz

Mýlil jsem
se, přiznal
prezident

Plyn a ropa. ČR je má

Sbírky pro Ukrajinu a její obyvatele
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Velká postava čes-
koslovenské armá-
dy a hrdina má
dnes narozeniny.

Generál Emil Boček před ně-
kolika dny navštívil Posádko-
vé velitelství v Praze. S plu-
kovníkem Radkem Šíbou
vzpomínal tento poslední žijí-
cího pilot československých
perutí RAF na své spolubojov-
níky, vlastence a válečné hrdi-
ny, kteří už nejsou mezi
námi. Velmi ocenil také péči,
kterouArmáda České republi-
ky věnuje veteránům druho-
válečným i novodobým. „Dě-
kuji, že nás chováte v úctě
a staráte se o nás,“ uvedl gene-
rál Boček.
Možná hrdinství, možná

síla vlastenectví je to, co pana
generála udržuje ve skvělé
formě. „Je stále plný optimis-
mu, do detailů dokáže vyprá-

vět o svém životě i o tom, čím
prošel. S pokorou hovoří o či-
nech svých i ostatních pilotů.
Neskutečně si ho vážím,“
říká plukovník Radek Šíba,
který československému hr-
dinovi k jeho narozeninám
udělil Pamětní odznak praž-
ského velitelství. ARMY.CZ

Na návštěvě ARMY.CZ

Začala obnova skleníku Gregora Johanna Mendela. 2x ČTK

Vyzkoušeli si, jaké to je, být bez domova
Ve Žďáru nad Sázavou si lidé mohli v parku vyzkoušet, jak se žije v zimě venku lidem
bez domova. V improvizovaném stanovémměstečku se setkali se sociálními pracovníky
a za rozdávanou polévku mohli dát dobrovolný příspěvek na zlepšení situace bezdomov-
ců. Na snímku jedna z pořadatelek akce Lucie Dvořáková. Na ulici se člověk dostane snad-
no, ale cesta z ní jednoduchá není. I proto ve městě vzniká nový dům sociálních služeb,
jenž má pomoci lidem bez domova, kteří se chtějí vrátit do normálního života, postavit
se na vlastní nohy. Při té příležitosti se pracovníci služeb rozhodli žákům, studentům i ši-
roké veřejnosti představit realitu bezdomovectví v tomto městě. ČTK

Tisíce padělků
Potůčky, městečko u ně-
meckých hranic je známé
tím, že jeho náměstí vypa-
dá jako tržnice v Asii. Poli-
cie tam provedla velkou
razii. Zabavila tisíce kusů
padělků textilního zboží
a neoznačených cigaret.
Škoda činí 24 milionů ko-
run. Vše se konalo v rám-
ci celostátní akce. Obchod-
níci před stánky i v nich
nabízeli zboží jako origi-
nály světoznámých zna-
ček. Celníci zboží objevo-

vali v tajných nepřístup-
ných skrýších.

Tady byly pokusy
s hrachem
V zahradě augustiniánské-
ho kláštera na Starém
Brně začala obnova sklení-
ku Gregora Johanna Men-
dela. Hotový bude do kon-
ce roku. Skleník vyroste
na půdorysu toho původ-
ního, kde v 19. století
Mendel pracoval na svých
pokusech s hrachem. ČTK

www.kosmas.cz

Giancarlo Caldesi úspěšně zhubl
o 25 kilogramů a již 8 let se mu
daří potlačovat cukrovku.
Společně s manželkou Katie

se dělí o zkušenosti a také pro
vás nachystali 100 nízkosacha-
ridových receptů na pokrmy,

na které se vám budou sbíhat
sliny. Navíc je zvládnete do půl
hodinky! Díky nim se můžete
každý den zdravě najíst a dobře
si pochutnat. Celá rodina může
i ve všední dny zasednout ke
společné večeři, některá jídla
ani nemusíte vařit, jiná se hodí
na oslavu s přáteli či zvláštní
příležitosti, a dokonce zde
najdete i lahodné dezerty.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Giancarlo Caldesi úspěšně zhubl 
o 25 kilogramů a již 8 let se mu 
daří potlačovat cukrovku. 
Společně s manželkou Katie 

na které se vám budou sbíhat 
sliny. Navíc je zvládnete do půl 
hodinky! Díky nim se můžete 

TIP NA DOBRÉ 

30MINUTOVÁ
LOW CARB
KUCHAŘKA

100 nízkosacharidových
receptů, které zatočí
i s cukrovkou

Krátce

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Poslední žijící čs.
pilot RAF generál
Boček slaví 99 let

Příběh hrdiny

Armádní generál Boček,
který se narodil 25. února,
odešel ve svých 16 letech
tajně z domova.

● Po nelehké balkánské cestě
se dostal do Francie, kde se
v létě 1940 zapojil do bojů.
Poté absolvoval pilotní vý-
cvik ve Velké Británii a byl
přijat do řad RAF.

● V roce 1948 pracoval v Mo-
totechně a od roku 1958
jako soustružník ve VÚ Čes-
koslovenské akademie věd.

● Je držitelem řady vyzname-
nání. V roce 2010 mu tehdej-
ší prezident Václav Klaus pro-
půjčil Řád bílého lva třetí tří-
dy vojenské skupiny a v roce
2019 současný prezident Mi-
loš Zeman Řád bílého lva prv-
ní třídy vojenské skupiny.



Jeden francouzský pěstitel vytvořil
opravdu ojedinělou odrůdu ja-
hod. Tato odrůda je schopna vy-
šplhat během 6 měsíců v roce
do výšky 1,30m a více. Máte hezké
jahody, které jsou čisté, zdravé
a mají jedinečnou vůni.

ZASAĎTE SI JE BĚHEM SVÉHO
VOLNA NA ZAHRADĚ NEBO
DO KVĚTINÁČE NA BALKONĚ.

Tyto popínavé jahodníky Mount
Everest (chráněná značka) potře-
bují na zakořenění jen velmi málo

místa. Přizpůsobí se jakékoliv pů-
dě a jsou odolné vůči chladu.
Na zasazení stačí jen pár minut
a potom je už budete muset
pouze podepřít a občas zalít.

VYTVÁŘEJÍ NA VAŠÍ ZAHRADĚ
BAREVNOU OZDOBU

A DÁVAJÍ PLODY ŘADU LET.

Každý den budete udiveni tím, že
uvidíte, jak se šplhají stále výše
a objevují se listy, květy a posléze
velké červené plody, které se
budou zvětšovat a bude jich stále

více. Představte si radost vašich
dětí, až jim dovolíte utrhnout si
ve výši paží tyto velké sladké plody,
úplně zralé, čisté a bez prachu
na vašem „jahodovém stromě“.
Budete je trhat až do příchodu
mrazů, dlouho po ukončení skli-
zně běžných jahod a z roku na rok
vám budou neustále dávat
voňavé plody.
Ano, nyní se již nepotřebujete
ohýbat, abyste sbírali na zemi a
v blátě jahody, které napadli
živočichové ještě předtím, než
byly zralé.

...tytojahodníkyposkytujíbezpřestávkyodkoncedubnaaždodoby,
nežpřijdoumrazy, jahody,kterébudetemoci trhatvevýšcečlověka.

Všechny vaše dezerty s jahodami s jedinečnou vůní.

Záruka 24 měsíců
Popínavé jahodníky jsou zabaleny ve speciálním obalu
chránicím jejich kořeny. Můžete je zasadit okamžitě po přijetí.
Pokud nezískáte do 90 dnů velké trsy červených plodů, které
budete moci trhat ve výšce člověka, zavazujeme se vám vrátit
peníze za objednané jahodníky na pouhé požádání a zcela
bez diskuse poštovní poukázkou na vaše jméno.

Takto velké jahody
6 měsíců na vašem stole.

OBJEDNÁVKA
Ano, chci využít vaší výjimečné nabídky a získat popínavé jahody.

Kupón odstřihněte a zašlete na adresu:

VITALIFE SHOP S.R.O., P.O.BOX 11, 755 08 Vsetín
Je samozřejmé, že pokud nezískám do 90 dnů a po dobu minimálně 6 měsíců velké trsy
červených plodů, které bude možné sbírat ve výšce člověka, pouze vás o tom informuji
dopisem a vy mi vrátíte hned a zcela bez diskuse poštovní poukázkou na mé jméno peníze
za objednané jahodníky.

Na základě této celkové a definitivní záruky objednávám:
❐1 sadu 5 jahodníků za cenu 349,- Kč.
❐1 sadu 10 jahodníků za cenu pouhých 569,- Kč (ušetřím 129,- Kč).
❐1 sadu 20 jahodníků za cenu pouhých 780,- Kč (ušetřím 616,- Kč).

Cenuzaobjednávkuuhradímpřipřevzetí jahodníků(+149,-Kčpoštovnéabalné).
Zde jsou mé kontaktní údaje:
Příjmení: ......................................................................... Jméno: ..........................................................
Adresa: ......................................................................................................................................................
Město: ............................................................................. PSČ: ..............................................................
Telefon*: ......................................................................... Podpis: ..........................................................
(*nepovinné)
e-mail*: ......................................................................................................................................................
(*nepovinné)

TYTO JAHODNÍKY
ŠPLHAJÍ
K NEBI...

TYTO JAHODNÍKY
ŠPLHAJÍ
K NEBI...

PRMEJ01

POUZE

39,- Kč
ZA JEDEN JAHODNÍK

INZERCE
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Po ruském útoku
na Ukrajinu se tvo-
řily zácpy na výjez-
du z Kyjeva, z ně-
hož se snažili odjet
jeho obyvatelé.

Začalo to včera po čtvrté hodi-
ně ranní středoevropského
času. U ukrajinského hlavní-
ho města Kyjeva byly hlášeny
ostré boje, vmetropoli zazně-
ly masivní exploze. Rusko bě-
hem dne vystupňovalo vojen-
skou operaci po celé Ukraji-
ně. Těžké boje hlásil Donbas
a také Charkovská, Sumská,
Chersonská či Oděská oblast.
Cílem ruského útoku s vy-

užitím dělostřelectva, těžké
techniky i ručních zbraní
byly letecké základny, proti-
vzdušná obrana, pohraniční
hlídky a kontrolní stanoviště.
„Ukrajina je pod útokem
ze severu, východu a jihu. Je
pod útokem ze vzduchu.
Obrana funguje, armáda fun-
guje. Nepřítel utrpěl vážné
ztráty,“ řekl prezident Volo-

dymyr Zelenskyj.

Unie stojí za Ukrajinou
Ukrajina přerušila s Rus-

kem diplomatické vztahy,
evakuovala ambasádu vMosk-
vě. Vyzvala spojenecké země,
aby vztahy s Moskvou také
ukončily. Zelenskyj nabídl
zbraně k obraně vlasti všem li-
dem, kteří mají zájem bojo-
vat. Vyzval ruské občany, aby
proti invazi protestovali.
„Takovéto použití síly

nemá v 21. století místo. EU
pevně stojí za Ukrajinou a je-
jími obyvateli, kteří čelí této
s ničím nesrovnatelné krizi,“
uvedli v prohlášení předsed-
kyně Evropské komise Ursu-

la von der Leyenová a šéf Ev-
ropské rady Charles Michel.
Podle Kremlu délka ruské

vojenské operace na Ukraji-
ně závisí na postupu vojsk
při dosahování ruských cílů.
Moskva chce očistit zemi
od „nacistů“ a „neutralizo-
vat“ vojenský potenciál Kyje-
va, řekl Putinůvmluvčí Dmit-
rij Peskov.

Bludné přání
Ruský prezident Vladimir

Putin se jen s Ukrajinou ne-
spokojí, touží po obnově So-
větského svazu včetně rozho-
dujícího vlivu v bývalých sate-
litních státech, které jsou
nyní v Evropské unii a Severo-
atlantické alianci. Napsal to
německý list Die Welt. Dále
uvedl, že všichni, kteří pochy-
bovali o Putinových vojen-
ských plánech proti Ukraji-
ně, dostali nyní tvrdé pona-
učení. „Vladimir Putin si bere
část sovětského impéria zpět,
čímž útočí na evropský míro-
vý řád,“ napsal list a podotkl,
že šéf Kremlu se svým zámě-
rem nijak netajil. „Ruský pre-
zident chce nejen vymazat
zmapy Ukrajinu jako nezávis-

lý stát, ale on vyhlásil válku
celému evropskému mírové-
mu uspořádání,“ míní Die
Welt. Dodal, že Putin svým
bludným přáním návratu
do zlaté éry sovětského impé-
ria zašelmnohemdále než so-
větští vůdci Leonid Brežněv
nebo Nikita Chruščov, kteří
se drželi hranic poválečného
uspořádání Evropy. „Putin ne-
poleví, dokud státy bývalého

Sovětského svazu zcela nez-
degenerují v loutky, za je-
jichž nitky bude tahat Mosk-
va,“ uvedl Die Welt o dalším
kroku, který bude následovat
po útoku na Ukrajinu. „Třetí
krok pak zacílí na členy býva-
lé Varšavské smlouvy,“ na-
psal list o vojenském paktu
Východu, jehož součástí býva-
lo i někdejší Českosloven-
sko. HAL, iDNES.cz a ČTK

Ruské síly napadly hranici Ukra-
jiny z Ruska i Běloruska. Bělo-
ruská armáda se ale ruské vo-
jenské operace neúčastní, pro-
hlásil běloruský prezident Ale-
xandr Lukašenko.

● Slovensko poskytne pomoc
lidem, kteří prchají z Ukrajiny
před válkou. Premiér Eduard
Heger vybídl, aby pro ně Slová-
ci měli pochopení a soucit.
SBratislava vyšle na hranici
s Ukrajinou na 1500 vojáků,
souhlasí také s přípravami na
působení vojenské jednotky
NATO v zemi. Přijímací místa
pro uprchlíky z Ukrajiny oteví-

rá také Polsko. Německo
už oznámilo, že Polsku
pomůže.

● Podle šéfa NATO Jense Stol-
tenberga vyšle v příštích
dnech a týdnech Aliance
další vojáky do zemí svého
východního křídla, nemíní
však zasáhnout přímo
na Ukrajině.

● Německý kancléř Olaf Scholz
vyjádřil plnou podporu
členům NATO ve východní
a střední Evropě, výslovně
zmínil Polsko, Pobaltí
a Rumunsko.

„Putin zašel dál než Brežněv“
Bratislava otevřela náruč

Ulice Kyjeva AP

inzerce
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Chobotnice jsou
velmi inteligentní,
ale také samotář-
ské a agresivní.

U Kanárských ostrovů by
mohla vzniknout světově prv-
ní farma na chov chobotnic.
Chystá se ji vybudovat španěl-
ská firma Nueva Pescanova,
které se za několik let podaři-
lo v rámci výzkumu odchovat
už pět generací chobotnic.
Ochránci zvířat jsou ale jed-

noznačně proti. Argumentují

zejména tím, že při předcho-
zích snahách o komerční
chov chobotnic byla zazna-
menána jejich vysoká úmrt-
nost. Způsobená byla podle
nichmimo jiné tím, že se hla-
vonožci požírali mezi sebou.

Tito živočichové totiž žijí vět-
šinou samotářsky.
Kritici vzniku farmy zmiňu-

jí i fakt, že chobotnice jsou
velmi inteligentní zvířata
a chov by jim ublížil emocio-
nálně.

Nicméně pokud firma do-
stane povolení, hodlá začít
s chovem napřesrok v přísta-
vu Puerto de Las Palmas u ost-
rova Gran Canaria a do tří let
se chce dostat na stoprocent-
ní kapacitu, kdy by produko-
vala ročně až 3000 tun cho-
botnic. Zaměstnat hodlá
150 lidí a nepřímo vytvoří dal-
ších 150 pracovníchmíst. ČTK

Drtivý dopad
pro obě strany
Evropská unie zatím
asi nepodnikne kroky
k tomu, aby odpojila Rus-
ko od mezinárodního pla-
tebního systému SWIFT.
Agentuře Reuters to sděli-
li nejmenovaní evropští

diplomaté. Pokud by Rus-
ko nemohlo SWIFT vůbec
používat, mělo by to na
jeho ekonomiku devastují-
cí dopady, odpojení by
stejně tak pocítila i EU.

Bitcoin krvácí
Ruský útok na Ukrajinu
dopadl i do světa riziko-

vých investic. Doplatily
na něj hlavně kryptomě-
ny v čele s bitcoinem,
jejichž cena klesla za pár
hodin o několik procent.
Zlato, jež investoři naku-
pují v časech nejistoty, je
na druhou stranu kvůli
ozbrojenému útoku nej-
dražší za třináct měsí-
ců. ČTK

Farma s chapadly

Lázeňské sanatoriumDr. Peták ve Františkových Lázních

Přijeďte se v zimním období prohřát a odpočinout si v přírod-
ních lázeňských pramenech ve Františkových Lázních. Přichys-
tali jsme pro vás pobyt pro dvě osoby za bezkonkurenční cenu
s plnou penzí a mnoha lázeňskými procedurami terapeuticky
obohacenými o účinkymolekulárního vodíku – nejsilnějšího
antioxidantu.

Pobyt na 7 nocí obsahuje:

tel. 354 508 100
recepce@sanatoriumpetak.cz

www.sanatoriumpetak.cz
Lázeňské sanatorium Dr. Peták, Lesní 111/13, 35101 Františkovy Lázně

● ubytování v plně zařízených dvoulůžkových pokojích
● plnou penzi
● konzultaci s lékařem
● 12 procedur dle doporučení lékaře a aktuálního zdravotního stavu
● bonus – 5 x inhalaci molekulárního vodíku
● denně JAKOČI koktejl – molek.vodík, reishi, cordyceps, vit. C, zinek,

selen, hořčík a vit.D2 a D3

● volný vstup v odpoledních a večerních hodinách do bazénu s protiproudem
● wi-fi zdarma v celém sanatoriu
● zapůjčení holí na NordicWalking

AKČNÍ CENA POBYTU PRO 2 OSOBY JE 17.900,- Kč
v termínu od 27.02. – 17.04. 2022

Navíc zdarma k dispozici

POSTCOVIDOVÝ DETOXIKAČNÍ LÁZEŇSKÝ
POBYT PRO 2 OSOBY ZA 17 900 Kč

Krátce

Chobotnice MAFRA

Oslavil by devadesát let
Vynikal podmanivým barytonem, černým outfitem
a skromným pozdravem: „Hello, I’m Johnny Cash.“ Tím
zásadně otevíral své koncerty, na kterých zněly hity Ring
of Fire nebo I Walk the Line. Johnny Cash, který se naro-
dil 26. února 1932 ve státě Arkansas, měl svou temnou
stránku – většinu života byl závislý na barbiturátech
a amfetaminech. Miloval ženy, oficiálně je otcem sedmi
dětí. Na sklonku života nahrál působivé coververze písní
Hurt od kapely Nine Inch Nails a Personal Jesus od De-
peche Mode. Zemřel v roce 2003 ve věku 71 let. HAL

PROFIMEDIA

inzerce
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Na gymnázium
byla přijata už
po druhé třídě
základní školy.

I když jsme malá země upro-
střed Evropy, neznamená to,
že se nadaní lidé nemohou
dostat na prestižní zahranič-
ní školy. Studentce z Ostravy
Janě Buchtové se to podařilo.
Před Vánoci se dozvěděla, že
její přihláška na vyhlášenou
americkou univerzitu Prince-
ton v New Jersey byla přijata
a bylo jí přiznáno stipendi-
um, tedy bude mít téměř zce-
la hrazené nejen studium,
ale i stravu a ubytování.
Jana Buchtová studuje po-

slední ročník ostravského ví-
celetého gymnázia PORG
a čeká ji mezinárodnímaturi-
ta IB. Na PORG byla přijata po
druhé třídě základní školy.
„V té době tady PORG začínal
a otevíral základní školu i ví-
celeté gymnázium. Rodiče
mě na jejich základní školu
přihlásili hlavně kvůli anglič-
tině, které jsem se chtěla in-
tenzivně věnovat. Na klasic-
ké ZŠ jsme ji v prvních dvou
ročnících vůbec neměli. Rodi-
če rovněž zažádali o stipen-
dium, protože platit školné si
nemohli dovolit. A povedlo
se – nastoupila jsem tam
od třetí třídy a od šesté pak
přešla na osmileté gymnázi-
um, které teď dokončuji,“
říká nadaná studentka.
O tom, že by chtěla studo-

vat na zahraniční univerzitě,
začala přemýšlet v kvintě,
což je 1. ročník střední školy
(SŠ). V septimě, 3. ročník SŠ,
již začala finalizovat seznam
univerzit a pracovat na při-
hláškách. Její původní plány
nevedly do USA, ale do Velké
Británie, kde ji pro studium
na univerzitě v Cambridge
nadchl program Experience
Cambridge. I když dostala na-
bídku na obě univerzity, s při-
jetím brexitu se výrazně zvý-
šilo školné, proto její další
kroky směřovaly právě
na univerzity v USA.
„Líbí se mi myšlenka, že si

budumoct v USA zvolit kurzy
i mimo ekonomii, což v UK

není možné. Když jsem si vy-
bírala americkou univerzitu
pro první kolo přihlášek Ear-
ly Action/Decision, zvažovala
jsem ještě Columbia Universi-
ty a Harvard University.
Nicméně nakonec jsem si vy-
brala Princeton kvůli unikát-
nímu zaměření na bakalář-
ské studium, špičkovému vý-
zkumu v oblasti ekonomie
a blízkosti New York City,“
dodává Buchtová.
„I když svůj major ještě

mohu změnit v průběhu stu-
dia, mám v plánu studovat
ekonomii. Princeton nabízí
ještě bakalářský program
v politické ekonomii, v němž
bych ekonomické přednášky

doplnila o politologii. Právě
tento specifický program byl
jeden z důvodů, proč jsem se
na Princeton hlásila,“ přibli-
žuje obor Buchtová. Věnovat
se zde chce ale také kurzům
veřejné politiky, francouzšti-
ny či teritoriálních studií.
Jak sama říká, přijímací ří-

zení nebylo úplně jednodu-
ché. Musela v angličtině na-
psat poměrně dlouhou esej,
pak ještě několik kratších, ab-
solvovat jazykový test z ang-
ličtiny, doložit známky za čty-
ři roky studia a ještě absolvo-
vat pohovor. Součástí přihláš-
ky byla i žádost o stipen-
dium, nakonec vše dobře do-
padlo a byla přijata. Stipen-

dium ale nezahrnuje pojiště-
ní, učebnice, kapesné, cesty
domů si také musí hradit
sama. To ale také není úplně
malá částka, proto zažádala
o další stipendium prostřed-
nictvím českých nadací pod-
porujících nadané studenty,
ale zatímnetuší, jak to dopad-
ne. Každopádně koncem srp-
na odlétá do USA a od začát-
ku září začíná studovat.
Gymnázium PORG díky

propracovanému systému sti-
pendijních programů umož-
ňuje studium na svých ško-
lách všem mimořádně nada-
ným žákům, kteří tak získají
možnost ucházet se o další
vzdělávání na nejprestižněj-
ších zahraničních univerzi-
tách. „Jana je naší student-
kou od třetí třídy základní
školy. Její skvělý úspěch je
v prvé řadě výsledkem jejího
akademického nadání, moti-
vace a ctižádosti, které proka-
zovala v průběhu celého stu-
dia. Příprava na Princeton
a Cambridge, kam byla přija-
ta, je velmi náročná a bez
těchto předpokladů a vlast-
ností úspěšně složit přijímací
řízení by bylo nereálné. Jsme
rádi, že právě my jsme byli
těmi, kteří jí k úspěchu dopo-
mohli. Skutečnost, že jsme
školou, která se snaží podpo-
rovat talentované děti díky
sociálním stipendiím, je zná-
má. Právě Jana je příkladem,
že naše cesta je správná, její
úspěch je motivací a zároveň
odměnou i pro nás samotné,“
vyjádřili se zástupci
PORG. KAMILA HUDEČKOVÁ

Slavíme!
Pro Rádio Impuls a jeho po-
sluchače je 25. únor důleži-
tý den. Před 23 lety začalo
rádio svou historii plnou
českých písniček, jeho na-
rozeniny se staly zároveň
Svátkem české muziky.
„Rádiem prošlo nebo stále
prochází mnoho skvělých
a pracovitých lidí, ve hře
Haló, tady Impulsovi rozdá-
váme mnohamilionové vý-
hry, zažíváme skvělé České
mejdany, Benátské s Impul-
sem i Živááááky. Jsme vděč-
ni za přízeň všech našich
posluchačů,“ řekl generál-
ní ředitel Rádia Impuls Jiří
Hrabák. Letošní oslavy
proběhnou dnes, do studia
přijdou i Sagvan Tofi, Mi-
chal David a Petra Janů
(na snímku). MAFRA

Jana Buchtová se rozhodovala mezi studiem ve Velké Británii a Spojených státech. ARCHIV J. B.

Duše není medicínsky jasně
definována. Je to odvěký sou-
boj mezi ateisty, kteří tvrdí,
že nic jako bůh a duše neexis-
tuje, a věřícími, kteří mají dr-
tivou početní převahu. V něja-
kého boha – a tedy zpravidla
i v duši a v to, že smrtí život
nekončí – věří podle různých
studií 69 až 84 procent lidí
na světě. V Česku o dost
méně. Při loňském sčítání
obyvatel zaškrtlo kolonku
„věřící“ jen 2,33 milionu lidí,
tedy 22,18 procenta. Podob-
ně to vyšlo i v předloňském
průzkumu americké organi-
zace Pew Research Center,
v jejímž žebříčku 198 zemí je
Česko první v počtu bezvěrců
(78,4 procenta) před Severní

Koreou, Estonskem, Japon-
skem a Čínou.
Co je to vlastně duše? Je

hmotná, nebo ne? Co se s ní
po smrti stane? Existuje vů-
bec? Čtěte v novém vydání tý-
deníku Téma.

Mladá Češka bude studovat
prestižní univerzitu v USA

Týdeník Téma. Co se po
smrti stane s naší duší?



www.metro.cz VÍKEND pátek 25. února 2022 11

24. března bude na
pultech k dostání
12 novinek.

S jarním Velkým knižním
čtvrtkem se rozšíří nabídka tu-
zemských knihkupectví
24. března dvanácti pestrými
tituly. Ve vybrané kolekci jsou
svými novinkami zastoupeni
světoví bestselleristé i oblíbe-
ná jména domácí literatury.

David Attenborough, proslu-
lý přírodovědec a dokumenta-
rista, který svými pořady o pří-
rodě ovlivnil už několik gene-
rací. V knize Výpravy do divoči-
ny – Dobrodružství mladého
přírodovědce vzpomíná na za-
čátek své kariéry. Na dobu,
kdy se mu naskytla příležitost
cestovat po světě, hledat vzác-
ná, stěží polapitelná zvířata
pro londýnskou zoo a zároveň
celou expedici zachytit pro po-
řad BBC.

Další žijící legenda a spo-
luzakladatel teorie strun, ame-
rický astrofyzik Michio Kaku,
zve v knize Božská rovnice na
vzrušující pátrání po dokonalé
rovnici, jež by pomohla odha-
lit nejhlubší tajemství světa a
vesmíru. Kolem této rovnice
se vedou ostré spory,mohla by
vrhnout světlo na největší zá-
hady vědy: Co se stalo před vel-
kým třeskem? A proč k němu
došlo? Co se nachází na druhé
straně černé díry? Je možné
cestovat časem?

Volné, dlouho očekávané
pokračování mezinárodního
bestselleru Klub nenapravitel-
ných optimistů s názvem Za-
slíbené země jeho autor
Jean-Michel Guenassia, držitel
prestižní Prix Goncourt des Ly-
céens, zasadil mezi roky 1964
a 2007. Čtenáři se tak po dese-
ti letech opět setkají s Miche-
lemMarinim a dalšími známý-
mi hrdiny.

Kreativec, textař a scenáris-
ta Ondřej Hübl po úspěšné po-

vídkové knize Hod mrtvou la-
butí přichází s románovým de-
butem Opona. Existenciální
dystopie s prvky mysteriózní-
ho thrilleru vznikla jako scé-
nář minisérie pro režiséra Jiří-
ho Stracha. Hlavní hrdina, ma-
jitel firmy zabývající se umě-
lou inteligencí, si objedná ro-
dinný zájezd do doby nejtužší-
ho stalinismu, aby svou dceru
vyléčil z jejího levičáctví. Hra
na minulost se však postupně
vyostřuje.

Karin Lednická formou lite-
rárního dokudramatu přivádí
k životu příběh malé vesnice
uprostřed Těšínského Slezska.
Kniha Životice: obraz (po)zapo-
menuté tragédie se vrací
do srpna 1944, kdy v Životi-
cích, odvetou za partyzánský
útok, během jediného rána za-
vraždilo gestapo šestatřicet
mužů a desítky dalších odvlek-
lo do koncentračních táborů.
Podobně jako při psaní autor-
ka čerpala z vyprávění pamět-
níků a z pečlivých rešerší. MET

inzerce

premiéra

27⁄2
neděle

Tvoje tvář
má známý
hlas

● David Attenborough:
Výpravy do divočiny
Ondřej Hübl: Opona
Jean-Michel Guenassia:
Zaslíbené země
Karin Lednická: Životice: Ob-
raz (po)zapomenuté tragédie
Bianca Bellová: Ostrov
Petr Michálek: Vytržení

Ester Stará, Jana Draberová:
Kniha pocitů
Barbora Englischová:
Luna z lůna
Dalibor Vácha: Smrt na kůru
Naomi Woodová:
Hra s tajemstvím
Michio Kaku: Božská rovnice.
Hledání teorie všeho
Neil Gaiman: Pirátský guláš

Attenborough, Kaku, Lednická...
Je tu jarní Velký knižní čtvrtek

Přehled všech dvanácti novinek
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Miroslav Jansta jako šéf Čes-
ké unie sportu si nebral po le-
tošní zimní olympiádě servít-
ky. Známý advokát varuje, že
za pár let bude náš národní
hokejový tým prohrávat s tr-
paslíky, kterým semomentál-
ně smějeme. Tvrdí, že český
stát financuje sport chaotic-
ky a v podstatě je to trpěná
oblast. Řešení není podle
jeho názoru příliš složité.

V televizní debatě jste
řekl, že není daleko doba,
kdy nás hokejisté Maďar-
ska začnou porážet. Máte
takové tvrzení podložené
argumenty?
Samozřejmě. Když stát sys-

témově nepodpoří kolektivní
sporty, které jsou zanedbané.
A také když hokejový svaz ne-
začne pracovat jinak. To jsou
spojené nádoby. Maďaři se
rozhodli, že podpoří sport
jako celek. Nejen vrcholový,
ale i sport školní, sport
pro všechny. Čím se dá podpo-
řit? Organizačně a finančně.
Vytvořili jasnou organizační
strukturu, ale současně vytvo-
řili vícezdrojové financování.
Hlavně u kolektivních spor-
tů. Rozhodli, že bude pět pre-
ferovaných kolektivních
sportů.

Které to jsou?
Fotbal, hokej, basketbal,

házená a vodní pólo. Firmy
mají speciální daňové pod-
mínky, které jim usnadní fi-
nancovat tyto vybrané spor-
ty. Nejde totiž o to, dávat fi-
nance jen do reprezentace,
ale do celé struktury sportu.
Mají to odsouhlasené i Evrop-
skou komisí, že to tak jde. In-
vestice tak jdou domaďarské-
ho sportu z domova i ze za-
hraničí. Navíc budují infra-
strukturu. Postavili nové fot-
balové stadiony, a když je řeč
o hokeji, postavili dvacet no-
vých zimních stadionů za po-
sledních deset let. Sport se
stal součástí maďarské politi-
ky. Podobné je to ve Francii.
Ale my se můžeme srovnávat
s Maďarskem, kde žije osm
milionů obyvatel, podobně
jako ve Švýcarsku. Mimocho-
dem, víte, jakou má letošní
zimní olympiáda souvislost
s naším hokejovým neúspě-
chem a současně jiným úspě-
chem na stejné akci?

Poddám se. Nebudu si
hrát na chytrého.
Z Číny přivezla zlatou me-

daili Ester Ledecká a součas-
ně jsme tamprohráli v hokeji
se Švýcary. Před padesáti
lety, na jaře 1972, porazila

na hokejovém mistrovství
světa v Praze československá
reprezentace Švýcarsko 19:1.
První gól dal Švýcarům Jan
Klapáč, děda Ester Ledecké.
To je docela zábavné, ne? Ale
vrátím se k tématu. Nemluvil
jsem o Polsku. To má čtyři-
krát víc obyvatel, ale také vý-
razně investuje do sportu. Při-
tom na začátku devadesátých
let bylo tehdejší Českosloven-
sko v porovnání právě s Pol-
skem velmocí.

Nejsem přesvědčený, že
pouze peníze přinutí lidi
hýbat se, a proto uspěje-
me také v mezinárodním
srovnání.
Ne všechno lze brát jen srd-

cem. Když dobře zaplatíte
lidi, kteří ovlivňují sport tam
dole, když to budou brát jako
povolání, někde se to nako-
nec projeví. Česká unie spor-
tu používá peníze, i dotace,
ne na svůj provoz, ale všech-
no jde do klubů, do okresů.
Státní dotace přes nás jen pro-
tečou dolů. To, co dává stát
na platy lidí tam dole, to jsou
platy kolem dvaceti tisíc, ma-
ximálně pětadvaceti tisíc ko-
run hrubého. Takže pokud to
dělají, je to jen doplněk
k jiné práci. My ale potřebuje-
me, aby to dělali profesioná-
lové. Trenérské poslání je ná-
ročné. S třiceti tisíci hrubého
už dnes rodinu neuživíte. My
potřebujeme pro tyhle lidi
dole, pro trenéry nějaký sti-

mul. Šedesát osmdesát tisíc.
Potřebují se vzdělávat. Znám
to z vlastní zkušenosti.

Máte namysli basketbalo-
vý klub v Nymburku, který
jste dlouho vlastnil a řídil?
Byl to nejúspěšnější basket-

balový klub ve střední Evro-
pě. Měli jsme zázemí několik
set dětí a nadšených trenérů.
Ale jen část z nich měla vzdě-
lání a různě si ho dodělávali.

V čem byla příčina nym-
burského úspěchu?
Nejen já jsem to dělal s nad-

šením. I ostatní. A to jsme
měli jen jednoho placeného
profesionálního trenéra
a dva placené funkcionáře.
Těžil jsem i z toho, že jsem
sám kdysi basket hrál, těžil
jsem z dokonalé znalosti pro-
středí. Znal jsem každou halu
v republice. Náš rozpočet byl
maximálně dva miliony eur
ročně, poráželi jsme i přední
evropské týmy, jejichž rozpo-
čet byl deseti- nebo dvacetiná-
sobný. Nikdo v Evropě nevě-
řil, za jakých finančních pod-
mínek hrajeme. Ale to nemů-
že každý. Byla to šťastná kom-
binace v dané chvíli.

Kdybyste měl vybrat pět
sportů, na které by se měl
český stát soustředit, po-
dobně jakoMaďarsko, kte-
ré by to byly?
Fotbal, hokej, basketbal,

volejbal a házená.

Ale sportům, jako je biat-
lon, se daří.
Individuální sporty ale do-

stávají o miliardu korun víc
než ty kolektivní.Mají základ-
nu v armádě na Dukle,
v Olympu na ministerstvu
vnitra. Ale teď na olympiádě
také žádných úspěchů biat-
lon nedosáhl. Jsou nahlas
i potichu preferovaní. Národ-
ní sport, kterýmhokej je, pre-
ferovaný není. Fotbal je stále
proklínaný, ale i když není
v centru státní pozornosti,
myslím úřadů, pořád ještě
má evropskou úroveň.

Co se hokeje, ale někdy
i fotbalu týká, rodiče odve-
zou dítě až ke stadionu,
odnesoumu tašku až
do šatny, málemmu
i obouvají brusle. Pak ho
zase odvezou domů. Exis-
tuje vůbec motivace něče-
ho dosáhnout víc, když se
tady domamáme vlastně
dobře?
Těch dobře situovaných ro-

din je deset nebo dvacet pro-
cent. Kluci ze sociálně slabší-
ho prostředí motivaci dostat
se do NHL pořád mají. Nebo
se dostat do předního domácí-
ho klubu. Těch je většina.
Pandemie bohužel tyto rozdí-
ly ještě prohloubila. Ale co ne-
zajistí dětem ani rodiče
z dobře situovaných rodin, to
je zázemí. Ti jim ledovou plo-
chu a stadion nepostaví. To
může město, obec, ale za po-

moci státu. Fotbal a hokej
drží soukromníci, ale repre-
zentaci si musí držet stát.

Slováci ale na olympiádě
uspěli, přitom jejich hoke-
jová liga máméně klubů,
má nižší úroveň než naše.
Nebo ne?
Slováci vzali mladé kluky.

A dobrého kanadského trené-
ra. V týmubyla navíc vynikají-
cí nálada, bojovnost. Měmoh-
lo klepnout, když jsem slyšel
některé naše hráče, že si
olympiádu užili. Ať si tam je-
dou užívat, ale ne za státní pe-
níze, ale za své, když je tam
olympijský výbor vezme.
Když se vrátím k basketu
v Nymburku, klukům jsem
říkal, že mi nevadí, když pro-
hrajou, ale se vztyčenou hla-
vou. Musí z vás téct krev, mu-
síte být omlácení. Nikdy jsem
je netrestal za prohru. Někte-
ří majitelé to dělali, snižovali
si tím výdaje na provoz. Když
jejich tým prohrál, sebrali
hráčům peníze. To jsem ni-
kdy neudělal. Udělal jsem to
jen tehdy, když nebojovali.
Řekl jsem, že mají tři utkání,
aby zabojovali. A oni zabojo-
vali. Stimulem musí být boj.
O tom sport je. Bojovat, pro-
dat své schopnosti. Ukázat,
že jsem lepší než soupeř.
Sportovci jsou gladiátoři no-
vověku. Mám na mysli repre-
zentanty, ty gladiátory.
Dobře je zaplaťme, ale ať ne-
sou odpovědnost, když ne-
uspějou. Pak je sport pro
všechny. Tam si užívejme.

Léta se mluví o tom, že by
ve školách mělo být víc
tělocviku. Mnohé školy
pronajaly školní hřiště
tržnicím, autobazarům
a dalším.
Nechci argumentovat mi-

nulostí, ale školy mezi sebou
ve sportu soutěžily, budoval
se „kult“ školy, soupeřila
města i obce. Kdo neměl Od-
znak zdatnosti, ten byl za hlu-
páka.

Já ho neměl a za hlupáka
jsem nebyl.
Tak to jste asi chodil do dív-

čí třídy. (smích) Vážně. Nikdo
si neuvědomuje, kolik zanik-
lo malých sportovních jed-
not, které měly pozemky ješ-
tě z první republiky a které
jim zabrali developeři. Proto-
že neměly prostředky na to,
aby ty plochy a sportoviště re-
konstruovaly. Tam je stát ne-
chal na holičkách. Podívejte
se do programů politických
stran, kde je u nich sport.
Na chvostu. PAVEL HRABICA

Miroslav Jansta dokázal vybudovat evropsky úspěšný basketbalový klub. MAFRA

Blíží se doba, kdy začnou naši
hokejisté prohrávat s Maďary?
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Na pořádnou hor-
skou túru jsme vy-
táhli vlajkovou loď
Fordu. To auto udi-
vuje i rok po své
české premiéře.

Značka Ford nyní žije novým
modelem pick-upu Raptor,
který ukázala světu se vší pa-
rádou – podívejte se vpravo.
Jenže než se tento obřík do-
stane k zástupcům českého
tisku, vyzkoušeli jsme jiného
mohutného krasavce americ-
ké značky. Ford Explorer si
sice premiéru na našem trhu
odbyl koncem roku 2020, ale
doteď platí za jedno z nejlep-
ších SUV, co jsme řídili.
Základní cenovka na hrani-

ci dvou milionů korun sice
může vyděsit, ale nutno
uznat, že za ty peníze dosta-
nete pořádnou porci pětimet-
rového auta s neuvěřitelným
vnitřním prostorem se sedmi
sedadly a nevídanýmkomfor-
tem. Navíc je to pořád ameri-
ka, velká krásná a hranatá
kára, která budí respekt, ale
zároveň funguje i v terénu.
Paradoxem je, že ji v Česku

seženete pouze jako hybrid
dobíjitelný ze zásuvky. Kvůli
emisním normám tak auto-
mobilka poslala na náš trh
něco skvělého – plug-in hyb-
ridní vidlicový šestiválec
o maximálním kombinova-
ném výkonu 457 koní
při 5750 otáčkách za minutu
a točivém momentu 825 Nm
při 2500 otáčkách. Motor spo-
jený s desetistupňovou auto-
matickou převodovkou a po-
honem všech kol sice lze do-
bíjet ze zásuvky a zajistit si
tak asi padesát kilometrů čis-
tě elektrické jízdy, ale zákla-
dem je podélně uložený třílit-
rový zážehový vidlicový šesti-
válec EcoBoost o výkonu
350 koní, elektromotor má
pouze 100 koní.
13,6kWh baterie je z domá-

cí klasické zásuvky dobitá
za šest hodin a výrazně pomů-
že spotřebě. Je to parádní
křižník na dlouhé cesty, zad-
ní dvě sedadla v kufru nemá
jen pro zábavu. PETR HOLEČEK

Rallye Aicha des Gazelles
duMaroc, která se poprvé ko-
nala v roce 1990, je výhradně
ženský závod rallye. Letos za-
číná už v pořadí 31. ročník
na první jarní den, tedy
21. března. Na rozdíl od ji-
ných závodů podporuje dob-
rodružství a navigaci v teré-
nu ve starém stylu, pomocí
mapy a kompasu.
AutomobilkaDacia se spoji-

la se třemi posádkami a dou-
fá, že na této rallye získá své
páté vítězství v řadě. Od roku
2017 je Dacia Duster nepora-
ženým šampionem v katego-
rii Crossover, v posledních je-
denácti ročnících zvítězila
sedmkrát. HOPSportovní charakter umocňují čtyři koncovky výfuku. 4x METRO

Dobíjíme z domácí zásuvky. Zajistíme si tak nižší spotřebu.

V interiéru zaujme displej ovládání orientovaný na výšku.

Pohon všech kol a dobré zimní gumy, to je ideál na hory.

Svět už zná nový Raptor
Ford Ranger Raptor nové generace byl právě představen
a výrazně podle Fordu zvyšuje laťku všem pick-upům
pro nadšence jízdy v terénu. Zajímavostí je, že na český
trh přijde ještě letos – dokonce dřív než klasický menší
pick-up Ranger. Ford si dal záležet: novinkou pod kapo-
tou je dvouturbový přeplňovaný šestiválec s objemem tři
litry, který dostal výkon 212 kW (288 koní) a 491 Nm toči-
vého momentu. Má blok válců z vermikulární litiny, kte-
rá je přibližně o 75 procent pevnější než běžná. Bezpro-
střední reakce na sešlápnutí plynového pedálu jsou záslu-
hou „anti-lag“ systému podobného tomu, jaký pracuje
v supersportovním modelu Ford GT nebo ve Focusu ST.
Na obou nápravách nebudou chybět tlumiče FOX Live
Valve. Novinkou je také stálý pohon všech kol s prefero-
vanou zadní nápravou, elektronicky řízenou dvoustupňo-
vou rozvodovkou a elektronickými uzávěrkami předního
i zadního diferenciálu pro jízdu nejtěžším terénem.
Potlesk pro Ford! 2x FORD

Jedna z posádek DACIA

USS Explorer.
Fordova loď
do zásuvky

Dacia. Chce vyhrát
rallye v Maroku
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„Vy jste
jediné, kdo mi
zobe z ruky.“

JAROSLAVA PITAŘOVÁ
Facebook
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1. pochoutka z rybích jiker
2. pravidelný šestistěn
3. fotbal
4. sbírat zobákem
5. kachní samci
6. malé klíče

7. hud. strunný nástroj
8. šle
9. tvarovati kov
10. účastnice křtu
11. církevní stavba
12. kotlíček

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.10 Co naše babičky uměly
ana comy jsme zapomněli

16.35 Polopatě
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Špunti na cestě (8/13)
21.05 Všechnopárty
22.00 Profesionálové
22.55 Kriminalista V
23.55 Případy detektivaMurdo-

cha XIII
00.40 AZ-kvíz
01.05 Toulavá kamera
01.35 Objektiv
02.05 Dobré ráno
04.35 13. komnata A. Kupčíkové

16.35 Divočina bez hranic (8)
17.00 Sousedé
17.30 Krásy severní Evropy
18.25 Heydrich – konečné

řešení (26/44)
18.55 Největší tankové bitvy
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Strážní loď Sand Pebbles

Dobrodružné drama (USA, 1966)
23.00 Přídech skandálu
00.35 ZátahnaEscobarovyhrochy
01.30 Na hranici tradic
01.55 Žít, či nežít?
02.25 Tma nad zlato
02.50 Prales Mionší
03.10 Sabotáž
03.35 Příběhy železné opony

15.55 KriminálkaMiami IX (14)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4215)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Survivor Česko & Sloven-

sko (12)
22.50 Drákula: Neznámá

legenda
Fantasy film (USA/Jap., 2014)

00.35 KriminálkaMiami IX (13)
Poslední souboj. Krimiseriál
(USA, 2010)

01.30 KriminálkaMiami IX (14)
02.10 Mentalista II (13)
03.20 Na lovu
04.00 Doktoři z Počátků (9)

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Máme rádi Česko
22.00 DREAM TEAM –Mistři

dílny
23.25 Ano, šéfe!
00.35 Policie v akci
01.30 Námořní vyšetřovací

služba III (5)
Záměna. Krimiseriál (USA,
2005)

02.30 Jake a Tlusťoch II (1)
Kéž bys tu byl 1/2. Krimiseriál
(USA, 1987-1992)

03.25 Policie Hamburk XII (1)
04.20 Jak se staví sen

06.00 Ranní fresh
09.00 FLASHBACK
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
17.00 Novinky

Nové klipy pěkně pohromadě
18.00 CZ & SK

České a slovenské klipy
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
Zdravý pohyb a motivace na
každý den

19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
22.00 Party ride
1.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



Pokud jste odpověděli alespoň jednou „ano“, tak
právěvyocenítenepřebernémnožství funkcí,kte-
ré oproti obyčejnému DVBT vysílání nabízí O2
TV – a to bez ohledu, který balíček si předplatíte.
„Služby, které O2 TV nabízí se již v průběhu let
staly standardem. I se základním tarifemmá kaž-
dý náš zákazníkmožnost cestovat až 7 dní zpětně
ve vysílání všech stanic i jednotlivých pořadů tam
a semdle libosti.Kdykolimůže zmáčknoutpauzu
aodskočitsi,anižbymuuteklanejzásadnějšípasáž
filmu.Stejnětakmůžeposunoutdopředunudněj-
šípasáže. Jedinoupodmínkoujepřipojeník inter-
netu,potéužmůžete sledovat svéoblíbenépořady
odkudkoli – nejen prostřednictvím set-top boxů,
ale připojit semůžete i na telefonu, tabletu v chyt-
ré televizi nebo počítači,“ vysvětluje šéfka obsahu
O2TVAnna Lenerová.

Nahrávání pořadů, videotéka i výběr
kamery u sportovních utkání
O2 TV umožňuje také nahrávání až 100 hodin
vysílání. Chcete vidět jeden díl oblíbeného se-
riálu nebo si udělat maraton a zhlédnout více
dílů najednou? I to je s O2 TV možné, a to až
po dobu 30 dnů. Navíc, nahrávání funguje
i vzdáleně. „Samozřejmostí je přístup k rozsáhlé
videotéce, kde je aktuálně více než 1000 filmů
a pořadů. A pokud fandíte sportu, pak jistě vyu-
žijete možnost vybrat si nejen zápas, který chce-
te sledovat, protože O2 TV přenáší více paralel-
ně hraných utkání najednou, ale zvolit si můžete
i kameru, ze které daný zápas chcete sledovat,
aby byl zážitek dokonalý,“ říká Anna Lenerová.

Všechny funkcionality získáváte už se
základním tarifem
Každý ze zákazníků mámožnost si změnit pořa-
dí kanálů podle své preference a personalizovat
si tak obsah, rodiče mohou využít i funkci rodi-
čovského zámku a ovlivnit tak, na co se mohou
dívat jejich ratolesti. „Všechny tyto funkcionality,
které naši zákazníci hojně používají, a které jsou
v podstatě základními stavebními kameny ka-
ždé IPTV, jsou k dispozici u všech typů tarifů –
i u nejzákladnějšího O2 TV Modrá. Využívat je
mohou i sportovní fanoušci, kteří mají speciální
tarifO2TVSportPlusneboO2TVHBOaSport,“
doplňuje šéfka obsahu O2 TV Anna Lenerová.

VÍCE NA WWW.O2.CZ.

Užijte siO2 TV naplno
Nestíháte začátek svého

oblíbeného večerního pořadu,
protože uspáváte děti,

nebo jste se zdrželi v práci?
Nejste doma, a přesto chcete

vidět, jak dopadne hlavní
hrdina v seriálu, který máte
rozkoukaný? Jste sportovní

fanda a chcete si sám vybrat,
na který zápas se chcete dívat

nebo z které kamery?

Přetáčení pořadů až sedm dní zpět si zamilujete

INZERCE



www.metro.cz SERVIS pátek 25. února 2022 16

Lukasz Krobski
Já netopím, tady

v Česku je přehnané
teplo v bytech.

Anketa

Omezili jste v zimě topení?

Zdeněk Řezníček
Ne, teplo
si vzít
nedám.

„Posílámmetrotag k současné situaci. Lepší by bylo psát o jaru,“
uvedl ke svým veršům František Třetí, náš pravidelný
přispěvatel. Pan Třetí svůj metrotag poslal do rubriky Hlídač,
kterou najdete na webumetro.cz. Těšíme na další podnětnou
poezii!

Jan Sadílek
Topím

krbem, takže
ne.

@mojemetro

UKRAJINA
„Toto jsou nejtemnější chvíle od konce druhé světové války.
Velká jaderná velmoc zaútočila v Evropě a neohlíží se na ná-
sledky...“ Slova, která právě slyším živě z televize, když píšu
ve čtvrtek ráno článek. Říká je právě teď Josep Borrell, jeden
z nejvyšších představitelů Evropské unie. Podobná slyšíme
i z úst dalších světových lídrů, premiéra Velké Británie, ame-
rického prezidenta Bidena.
Vladimir Putin naopak říká, že pokud svět pomůže Ukrajině,
odpověď Ruska bude strašná.
Ve čtvrtek jsme se probudili do jiné Evropy, začala válka. Rus-
ká federace zaútočila na Ukrajině. Scénářů, na které se Evro-
pa včetně České republiky připravovala, bylo hodně. Toto je
jeden z nejhorších. Mnoho politiků možnost útoku do posled-

ní chvíle vylučovalo. Před
týdnem ještě prezident
Miloš Zeman říkal v rozho-
voru v novinách, že je to
celé blamáž CIA. Ještě vče-
ra večer bývalý prezident
Václav Klaus odmítal slo-
vo „invaze“.
Situace se ale změnila.

Rusko válčí na Ukrajině a bude to mít hrozné následky.
Evropa volá po co nejtvrdší odvetě, zatím nevíme, co si před-
stavit. Budeme vědět v následujících hodinách, dnech... Ukra-
jina je necelých 400 kilometrů od našich hranic, Ukrajinci
tady žijí a s námi tady pracují.
V Partii v neděli na Primě a CNN Prima News bude Ukrajina
hlavním a jediným tématem. Proberu konflikt se svými hosty
ze všech úhlů. Nabídnu vám pohledy politiků napříč celou
naší scénou, která se ale v posledních dnech poměrně dost
sjednocuje. Ministryně obrany Jana Černochová říká, že po
všech sporech a nocování se spacáky v rozhádané Sněmovně
věří v jednotu. Uvidíme. Budu se na vás těšit v neděli.

Citát

Mnoho politiků
možnost útoku
do poslední chvíle
vylučovalo.

Pohádka pro
některé voliče
Klima je víc než národ,
visí pod Barrandovem
na zdi. Musíme víc křičet,
zaznělo z rádia. Nebylo to
však o klimatu, ale mělo
by být. My menšinoví voli-
či, kteří sledujeme okolí,
spokojeni nejsme.
Zjevně platí tichá dohoda
nedráždit člověka moudré-
ho, majitele bezedné
peněženky, vyhlídkou,
jak jednou bude dloubat
kořínky (to jsem slyšel
z rádia) z něčeho, co vypa-
dá jako zásyp drenáže,
a to za „příjemné“ teploty
59 nad nulou. Jinak by
námmohl rozbít okno
nebo něco propíchnout...
Uhlíková rovnováha
pro záchranu nestačí. Po-
kud bude zmíněný člověk
vyrábět odpad, bude
celá udržitelnost jen
pohádka pro většinového
voliče.

IVAN OKROUHLÝ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

VYPOČÍTAVOST

Řešení sudoku

TEREZIE
TOMÁNKOVÁ
MODERÁTORKA PARTIE NA PRIMĚ

Dopisy a vzkazy

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Na internetu
buďte ostražití
a nezapomínejte
vše aktualizovat.

Nakupování platební kartou
je snadné a v zásadě velmi
bezpečné, ať už nakupujete
v kamenných obchodech,
nebo na internetu. I tak je ale
ostražitost namístě. Visa pro-
to pro vás připravila několik
tipů, jak se zbytečně nenapá-
lit a své finance udržet v bez-
pečí za každých okolností.

Visa i banky neustále pracu-
jí na tom, aby vaše platby kar-
tou ochránily před podvodní-
ky a vy měli okamžitý a bez-
pečný přístup ke svým peně-
zům. Existuje ale pár věcí,
na které byste při placení ne-
měli zapomínat.

Ochraňujte svou kartu
Vždy si hlídejte svou kartu

a střežte svůj PIN. Například
při placení v restauraci požá-
dejte číšníka, aby vám přine-
sl platební terminál ke stolu.
Pokud při placení zadáváte
PIN, což u nižších částek do
500 korun není vyžadováno,

přidržujte ruku nad terminá-
lem, abyste číslo skryli před
zvědavými pohledy. Nezapo-
meňte, že zaznamenáte-li ne-
obvyklé platby a domníváte
se, že někdo použil vaši kartu
bez vašeho svolení, můžete
zavolat do své banky a oka-
mžitě kartu zablokovat. Ne-

bojte se na ni obrátit – určitě
vámpomůže získat vaše pení-
ze zpět.

Na internetu pozor
Při platbě on-line zkontro-

lujte, zda internetová adresa
začíná na https://. Uvedené
písmeno „s“ na konci potvr-

zuje bezpečné připojení. Při
platbě můžete být také požá-
dáni o zadání jedinečného
kódu (zaslaného na mobilní
telefon nebo e-mail), o otisk
prstu nebo o rozpoznání hla-
su. Důvodem může být to, že
váš nákup je něčím neobvyk-
lý a banka si chce být jistější,

že kartu používáte skutečně
vy a nikdo jiný.

Plaťte bezpečně v aplikaci
Pokud vám to vaše zařízení

dovoluje, nastavte si přihlašo-
vání do aplikací pomocí bio-
metrických údajů. To zname-
ná, že vás aplikace pustí pou-
ze pomocí otisků prstů či roz-
poznání obličeje. Ve Visa věří-
me, že právě biometrie je bez-
pečnější amnohem jednoduš-
ší metodou než běžná hesla.

Podvodné e-maily
Dávejte si pozor na nevyžá-

dané a podezřelé e-maily (ne-
boli phishing) a telefonáty od
neznámých lidí. Mohou se po-
kusit ukrást osobní údaje,
jako je číslo účtu, uživatelské
jméno a heslo. Pokud jste na
pochybách, raději na žádné
odkazy neklikejte a už vůbec
nestahujte žádné soubory.

Aktualizujte
Vždymyslete na to, že byste

měli mít na počítači či mobilu
nainstalovaný nejnovější soft-
ware. Technologické společ-
nosti je vyvíjí pro vaši bezpeč-
nost a aktualizací svému zaří-
zení pomáháte, aby vás před
slabými místy ochránilo.

Velké popularitě se v poslední
době těší také platby mobilem
a chytrými hodinkami. Jestliže
je ještě nevyužíváte, přečtěte
si, v čem jsou mobilní platby
přínosné.

● Zaprvé – placení mobilem
a hodinkami je snadné.
Většina mobilních telefonů
a chytrých hodinek již podpo-
ruje bezkontaktní platby a při-
dání Visa karty do vašeho zaří-
zení je velmi jednoduché:
Přidejte svou Visa kartu do
mobilu. U mnoha modelů sta-
čí kartu vyfotit. Při placení hle-
dejte na terminálu bezkon-
taktní symbol. Přiložte tele-
fon nebo například chytré
hodinky k tomuto symbolu.
Není třeba zadávat váš PIN,
jelikož svou identitu prokáže-

te už předtím pomocí otisku
prstu, rozpoznání obličeje
nebo jiné zvolené metody
ověření.

● Zadruhé – placení je tak rych-
lejší. Nemusíte ani zadávat
PIN, protože vaše zařízení
používá různé metody ověře-
ní totožnosti včetně otisku
prstů či rozpoznání obličeje.
Díky těmto technologiím si
navíc nemusíte dělat starosti
s výší placené částky, avšak
limity pro bezkontaktní platby
v jednotlivých zemích stále
platí.Mobilní platby se vám
budou hodit, platíte-li v apli-
kacích na vašem telefonu
nebo nakupujete on-line.
V mnoha obchodech totiž mů-
žete platit pomocí mobilní pe-
něženky. V takovém případě

pouze ověříte svou identitu
prostřednictvím vámi zvolené-
ho typu ověření a celá transak-
ce proběhne v řádu sekund.

● Zatřetí – vaše peníze jsou
v bezpečí.Mobilní platby jsou
jedním z nejbezpečnějších
způsobů placení. Vaše finan-
ce jsou v bezpečí díky techno-
logii, kterou Visa nahradí veš-
keré údaje o platební kartě
unikátní sadou čísel, tzv. to-
kenem. To znamená, že vaše
osobní údaje nejsou v mobilní
peněžence uloženy, a nikdo
jiný se k nim tudíž nedostane.
V případě ztráty vašeho zaříze-
ní pak máte jistotu, že můžete
i nadále platit fyzickou kar-
tou, jelikož stačí zablokovat
konkrétní token, a nikoli ce-
lou kartu.

Snadné, rychlé a bezpečné

Pokud při placení zadáváte PIN, přidržujte ruku nad terminálem, abyste číslo skryli před zvědavými pohledy. VISA

Projděte si průvodce bezpečným
nakupováním platební kartou
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Společnost H2Me-
dical Technologies
ze skupiny H2 Glo-
bal Group z Ostra-
vy vstupuje na trh
s vodíkovými gene-
rátory nové genera-
ce a míří do oblasti
medicíny a lázeň-
ství.

Trh s vodíkem se jak ve světě,
tak v České republice pomalu
formuje a do nového odvětví
vstupují velcí hráči, kteří po-
chopili obrovský potenciál.
Nicméně na trhu je společ-
nost se zkušenostmi a záze-
mím, jež má před konkuren-
cí zjevný náskok. Touto spo-
lečností je skupina H2 Global
Group v čele s dynamickou
personou Davidem Maršál-
kem, který se vodíkem z po-
hledu zdraví zabývá už mno-
ho let.
„Poskládat elektrolyzér ge-

nerující vodík z dodaných
komponent dnes umí kdeja-
ký vysokoškolák,“ říkáMaršá-
lek a dodává: „Klíčem je najít
správné využití a umět udě-
lat bezpečné, kvalitní, odol-
né a multifunkční zařízení.
Výroba a distribuce vodíku
jako medicinálního plynu
jsou velmi složité a vyžadují
znalosti a zkušenosti, který-

mi v H2 Global Group dispo-
nujeme. Dlouho jsme hledali
vhodného partnera pro tech-
nické řešení a nakonec se
ukázalo, že nemusíme chodit
daleko. Skutečné partnery
a experty jsme objevili v Ost-
ravě, kde spolupracujeme
se sdíleným vývojovým cen-
trem IdeaHub pod vedením
Ing. Vladimíra Dostála. V pro-
storách technologického par-
ku, který provozuje Morav-
skoslezské inovační centrum
Ostrava, jsme našli ideální
podmínky pro zřízení labora-
toře naší společnosti H2Medi-
cal Technologies.“
V Japonsku se vodík již

řadu let s velkým úspěchem
používá jako medicinální
plyn. H2 Global Group podle
slov Maršálka spolupracuje
s řadou tamních expertů.
„Chceme pomáhat lidem
a k tomu si bereme do týmu
ty největší odborníky.“
„Potřebovali jsme vyřešit

sériovou výrobu špičkových
přístrojů, ale důležité bylo
i sbírání dat a posouvání vý-
zkumu. Díky naší spolupráci
se světovými experty přes vo-
dík jsme získali obrovské zku-
šenosti. Jeden z největších od-
borníků přes vodík v ČR, do-
cent Michal Botek z Fakulty
tělesné kultury Univerzity Pa-
lackého v Olomouci, nedáv-
no dokončil a se svým týmem
publikoval výsledky výzku-
mu vlivu inhalace vodíku
u postcovidových pacientů.
Do tohoto výzkumu jsme za-

půjčili vodíkové generátory
a příslušenství.“
„Výsledky tohoto výzkumu

jsou pro mnohé odborníky
přinejmenším velmi zajíma-
vé,“ říká docent Botek. Tato
studie je jednou z prvních
na světě svého druhu a byla
uskutečněna přímo u nás
v České republice.
Je obecně známo, že vý-

zkum vodíku se u nás ještě
stále podceňuje, proto H2
Global Group plánuje investo-
vat další nemalé prostředky
právě do dalších podobných

výzkumů. „V roce 2022, tedy
v roce vodíku, se zaměříme
na výzkumné, vývojové a vý-
robní kapacity, které naše sfé-
ra odborníků nabízí. Chceme
obohatit lokální trh o světové
inovace a nová řešení,“ avizu-
je Maršálek.
Horkou novinkou je spoje-

ní H2 Global Group s ostrav-
skou společností Moravsko-
slezské inovační centrumOst-
rava pod vedením ředitele
Pavla Csanka. S jejich pomocí
postupně vzniká první a jedi-
né vývojové, inovační, vzdělá-

vací a servisní centrum v Ev-
ropě v oblasti vodíku v medi-
cíně – H2 Medical Technolo-
gies.
„Postupně chceme rozšířit

náš tým o nové odborníky
a studenty, kteří budou mít
možnost se zapojit do našich
inovátorských aktivit v této
velmi zajímavé oblasti,“ dodá-
vá Maršálek.
„Ve světě již vodík vmedicí-

ně prokázal své možné uplat-
nění, my jsme se proto roz-
hodli přinést ho lidem, aby
pomáhal.“ 5 PLUS 2

GROUP
INVESTMENT

INVESTUJTE DO VODÍKU
JAKO ALEŠ VALENTA

9Pevný fixní výnos ročně

VODÍ
PRO
INF

ÍKEM
ROTI
LACI

Olympijský vítěz,
podnikatel, investor

Výplata úroků měsíčně Předčasný odkup dluhopisů

„Miliardový trh.“ Nový český
startup sází na vodík v medicíně
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Na pozici generál-
níhomanažera
naopak zůstává
Petr Nedvěd.

Sérii šesti porážek na startu
nové sezony ještě ustál, histo-
rický neúspěch na olympij-
ských hrách v Pekingu už ni-
koli. Filip Pešán na základě
rozhodnutí Výkonného výbo-
ru hokejového svazu končí
ve funkci trenéra národního
týmu.
Pro jeho odvolání hlasova-

lo všech deset přítomných
členů, pokračovat nebudou
ani asistenti Martin Straka
a Jaroslav Špaček. Naopak
Petr Nedvěd v pozici generál-
ního manažera zůstává.
Do 17. března by měl podat

návrh na složení nového rea-
lizačního týmu.
„Rozhodnutí se odvíjelo

od výsledků na mistrovství
světa a olympijských hrách.
Na obou akcích jsme měli
hrát o medaile, ale nepoved-
lo se nám to,“ řekl na brífin-
ku pro média Nedvěd.
„Na jednání několikrát zazně-
lo, že Filip je velmi kvalitní
trenér. Ale možná byl pro-
blém, že se musel učit za po-
chodu. Trénovat v extralize
a vést reprezentaci na mis-
trovství světa nebo olympij-
ských hrách, to je velký roz-
díl,“ dodal tiskovýmluvčí sva-
zu Zdeněk Zikmund.
Pro pokračování generální-

ho manažera se vyslovilo de-
vět z deseti přítomných. Svaz
nechává výběr kouče zcela
v jeho rukou. Nebude mu
mluvit ani do toho, zda půjde

o Čecha, nebo cizince. „Teď
budu věnovat veškerou ener-
gii tomu, abych vytvořil silný
realizační tým,“ doplnil Ned-
věd.
Momentálně by mělo být

ve hře pět až šest kandidátů.
Nedvěd poprosil o trpělivost
a potvrdil, že jednou z va-
riant je i finský trenér Kari Ja-
lonen, který v sezoně
2013/14 vedl Lev Praha.
„Mým plánem je najít trené-
ra, který bude mít smlouvu
na dva a půl roku. Rád bych
se vyvaroval možnosti, že by-
chom měli trenéra jen
pro nadcházející mistrovství
světa,“ uvedl Nedvěd.
Pešán bude i nadále šéftre-

nérem svazu. Smlouvu má
do konce května a bude zále-
žet na dohodě obou stran,
zda bude prodloužena, nebo
nikoli. iDNES.cz

Sáblíková dokončí sezonu
Rychlobruslařka Martina Sáblíková uvažovala o tom, že
po olympijských hrách v Pekingu, na kterých získala bron-
zovou medaili v závodu na 5000 metrů, předčasně ukon-
čí sezonu. Nakonec se ale rozhodla, že bude příští týden
startovat na mistrovství světa ve víceboji v Hamaru a ná-
sledující víkend ve finále Světového poháru v Heerenvee-
nu. Hlavně kvůli fanouškům. ČTK/SPORT INVEST

Vítězství
pro Belgii
Cyklistický mistr republiky
Michael Kukrle bojoval
v dnešní 5. etapě závodu
Kolem Spojených arab-
ských emirátů, na němž
absolvuje debut na akci
World Tour, ve dvou úni-
cích. Ve spurtu pelotonu
nakonec triumfoval už po-
druhé Belgičan Jasper Phi-
lipsen (na snímku), průběž-
né vedení udržel Slovinec
Tadej Pogačar. ČTK

Práce - nabídka
• Vojenské lesy a statky ČR,
s.p., přijmou technika ostrahy.
Náplň práce: řízení zaměstnan-
ců v ostraze a úklidu vojen-
ských objektů. Místo pracoviš-
tě Brno, termín nástupu dle
dohody. Požadujeme: SŠ, VŠ,
trestní bezúhonnost, dobrý
zdravotní stav, řidičské opráv-
nění skupiny B, znalost progra-
mů MS Office, praxe v řízení
zaměstnanců v nepřetržitém
provozu, vedení dokumenta-
ce, zodpovědnost, samostat-
nost, schopnost týmové spolu-
práce, flexibilita, komunikativ-
nost, znalost rezortuMO výho-
dou. Nabízíme: zázemí státní-
ho podniku, 5 týdnů dovole-
né, pružná pracovní doba, stra-
venky. Životopis zašlete na
email: ladislav.turcin@vls.cz,
bližší informace na
737226558.246753

Fotbalová asociace ČR je po-
dle předsedy Petra Fouska
v souvislosti s případným
březnovým zápasem českých
reprezentantů v Rusku ve fi-
nále kvalifikace play-off
o mistrovství světa v kontak-
tu s UEFA. Rusko podle médií
přijde o finále Ligy mistrů,
které se má odehrát 28. květ-
na v Petrohradu.
Prezident UEFA Aleksan-

der Čeferin svolal kvůli eska-

laci konfliktu na Ukrajině
na dnešní dopoledne mimo-
řádné zasedání výkonného
výboru. Má zhodnotit situaci
a „přijmout všechna nezbyt-
ná rozhodnutí“.
Pro švédské fotbalisty, kte-

ří se v play-off o mistrovství
světa utkají v březnu s čes-
kou reprezentací, je v přípa-
dě postupu nemyslitelné, že
by hráli v další fázi v Rus-
ku. ČTK

Ledecká byla po
zranění na OH
v tréninku padesátá

Ester Ledecká zajela
v úvodním tréninku na ví-
kendové sjezdy Světového
poháru v Crans Montaně
50. čas. Trojnásobná olym-
pijská vítězka se vrátila
na svahy po zranění
v alpské kombinaci na
hrách v Pekingu a byla
o 4,22 sekundy pomalejší
než nejrychlejší Švýcarka
Joana Hählenová. Ledecká
si před týdnem při trénin-
kové jízdě slalomu způso-
bila blíže nespecifikované
zranění ve spodní části
těla a do slalomu nastou-
pila s pomocí léků proti
bolesti. Po druhémmístě
ve sjezdu klesla ve své nej-

slabší disciplíně na čtvr-
tou pozici.

MOV odsoudil
porušení příměří
Mezinárodní olympijský
výbor (MOV) v souvislosti
s ruskou invazí na Ukraji-
nu odsoudil porušení
olympijského příměří. To
začalo sedm dnů před
olympijskými hrami
v Pekingu (4. února) a má
skončit sedm dnů po za-
končení paralympiády, kte-
ré je naplánováno
na 13. března. „Příslušná
rezoluce Organizace spoje-
ných národů byla přijata
Valným shromážděním
2. prosince 2021 se souhla-
sem všech 193 členských
států OSN,“ uvedl olympij-
ský výbor v prohlášení. ČTK

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403 246478

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Vizitka

Někdejší nejmladší trenér ex-
traligové historie má pověst
progresivního kouče, který
působí arogantně a na stří-
dačce neprojevuje emoce.

● Bývalý útočník působil v prv-
ní a druhé lize, v roce 2002
postoupil s Libercem do ex-
traligy, v níž odehrál dva zá-
pasy; hráčskou kariéru ukon-
čil už v 28 letech. V Liberci
byl také trenérem, od junio-
rů se posunul až k áčku.

● V květnu 2019 byl jmenován
šéftrenérem hokejových re-
prezentací, krátce poté se roz-
hodlo, že po následující sezo-
ně nahradí Miloše Říhu starší-
ho ve funkci trenéra áčka.

Citát

Samozřejmě jsem
rád, že mám důvěru.
Doufám, že moje
mise bude končit
medailí.
PETR NEDVĚD
GENERÁLNÍ MANAŽER HOKEJOVÉ
REPREZENTACE

Zápasy v Rusku? Zatím
není jasno, co bude

Krátce

Trenér Filip Pešán u hokejové
reprezentace předčasně končí



V hlavním výrobním závodě spo-
lečnosti Škoda Auto v Mladé Bole-
slavi byla zahájena sériová výroba
nového vozu Škoda Enyaq Coupé
iV. 2 000 zaměstnanců tu vedle
modelů Škoda Enyaq iV a Octavia
bude na stejné výrobní lince rov-
něž montovat více než 120 vozů
modelu Enyaq Coupé iV denně.
Obě varianty modelu Enyaq iV
jsou jedinými modely na bázi mo-
dulární platformy pro elektromo-
bily (MEB) koncernu Volkswagen,
které sjíždí v Evropě z výrobní
linky mimo Německo. Emocionál-
ně střižená Škoda Enyaq Coupé
iV v sobě spojuje sportovní linie
s velkorysou nabídkou prostoru

a nabízí zavazadlový prostor o ob-
jemu 570 litrů. Sériově dodávaná
panoramatická prosklená střecha
je největší, kterou lze v aktuálním
portfoliu značky Škoda najít a za-
bírá celou plochu střechy. V porov-
nání s modelem Škoda Enyaq iV
se podařilo dále zlepšit koeficient
aerodynamického odporu. Hodno-
ta součinitele odporu vzduchu cx
činí 0,234 a přispívá tak k vysoké
efektivitě modelu Škoda Enyaq
Coupé iV. Maximální dojezd podle
metodiky WLTP činí až 545 kilo-
metrů. Škoda Enyaq Coupé iV je
díky tomu dobře využitelná i pro
jízdy na dlouhé vzdálenosti.

Maš

MOTOR
komerční příloha pátek 25.února2022

Foto: Metro archiv

Kia Sportage
páté generace je tu

Sériová výroba modelu
Škoda Enyaq Coupé iV
zahájena

Hyundai Staria v osobní
verzi Tourmá české ceny
Velkoprostorové MPV Hyundai
Staria míří na český trh. Ceny de-
vítimístné osobní verze začínají
na 899 990 Kč vč. DPH. Prozatím
je nabídka omezena pouze na
osobní variantu, kterou v průběhu
roku doplní také užitková varianta
Van. Staria je na začátku dodáva-
ná výhradně s motorem 2,2 CRDi
130 kW. Na trh časem dorazí také
vrcholná sedmimístná verze Lu-
xury. Velkoprostorové MPV bude
nabízen ve čtyřech výbavových
stupních. Zatímco u výbavových
stupňů Smart a Style lze vybírat
mezi šestistupňovou manuální
a osmistupňovou automatickou

převodovkou, je u základní výbavy
Comfort jedinou volbou manuál.
Volitelně je pak vyjma výbavového
stupně Comfort k dispozici také
pohon všech čtyř kol. Všechny vý-
bavové stupně modelu Staria dis-
ponují devíti místy pro cestující,
s výjimkou verze Luxury, která je
sedmimístná. Příplatek za automa-
tickou převodovku je 50 000 Kč vč.
DPH, příplatek za pohon všech kol
je rovněž 50 000 Kč vč. DPH. Model
Hyundai Staria lze již nyní objed-
návat v prodejní síti značky, první
majitelé se svých vozů dočkají bě-
hem prvního pololetí tohoto roku.

Maš



Nový S-Cross byl na tom
s prostorem, ve třídě kom-
paktních SUV vždy dobře.
Jeho interiér, pohodlně
usadí pět dospělých ces-
tujících, kterým nabídne
dostatek prostoru i na
zadních sedadlech. Úložný
prostor o základním obje-
mu 430 litrů a až 1 230 li-
trů se sklopenými sedadly
nabídne dostatečnou varia-
bilitu a je tak jako stvořený
pro nejrůznější outdoorové
a volnočasové aktivity. Ne-
jen děti ocení velké otevíra-
telné panoramatické střeš-
ní okno, které dostatečně
prosvětluje interiér vozu.
Jak jsme se již zmiňovali,
novinku aktuálně pohá-
ní jediný motor. Tím je
osvědčená jednotka 1.4 Bo-
osterJet (95 kW) doplněná
o 48V mild-hybridní
systém SHVS, díky
kterému nabíd-
ne úspornější
provoz a niž-
ší emise.
Oproti vět-
šině konku-
rentů nabízí
Suzuki čtyři
válce a s nimi
spojený velmi
kultivovaný chod.
Nový mild-hybridní
systém využívá 48V startér-
-generátor ISG o výkonu
10 kW a 53 Nm, který záro-
veň zastává funkci elektro-
motoru a znatelně zlepšuje
účinnost motoru, zejména
při akceleraci z nízkých
otáček. Naopak při brzdě-
ní šetří brzdové destičky
a rekuperací ukládá jinak

zbytečně ztrátovou energii
do 48V lithium-iontové ba-
terie pro pozdější využití.
V druhé polovině roku by
se měla nabídka rozšířit
o full-hybridní provedení.

Samozře jmě
v nabídce nechybí ani
pohon všech kol, což je
další trumf oproti konku-
rentům. Ti se často jako
čtyřkolka jen tváří. Pohon
všech kol (AllGrip Select)
nabízí čtyři volitelné jízdní
režimy (Auto, Sport, Snow
a Lock). Volit můžete také

mezi 6stupňovým automa-
tem, nebo jako v našem
případě 6stupňovým ma-
nuálem, který dle nás lépe
využívá potenciál motoru.

S-Cross je dostupný v osmi
barevných provedeních.
V nejvyšší výbavě Elegance
ocení nejen mladší řidiči
bezdrátovou konektivitu
přes Apple CarPlay a zob-
razení informací telefonu
na přehledný 9palcový do-
tykový displej s HD rozliše-
ním, který můžete ovládat

také hlasem. Pro přehled-
nější parkování je nový
S-Cross pomocí čtyřech
kamer vybaven 3D ptačím
pohledem, který se dokáže
rozhlédnout v plném 360°
úhlu. O bezpečnost posád-
ky se stará široká škála bez-
pečnostních systémů jako
například: systém sledová-
ní únavy, rozpoznávání do-
pravních značek, sledování
mrtvého úhlu nebo systém
sledování prostoru za vo-
zem. Ceny nového S-Crossu
startují na ceně 508 900 Kč,
s pohonem všech kol All-
Grip pak na 577 900 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Metro archiv
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Kola v originálních rozměrech
nebo s Typovým listem

AEZ Atlanta titan
17“ – 20“

AEZ Porto dark
18“ – 21“

DOTZ Tanaka dark
18“ – 21“

Vyzkoušeli jsme novou podobu modelu S-Cross, kterou automo-
bilka Suzuki představila koncem loňského roku. Novinka chce
zaujmout zejména drsnějším a výraznějším vzhledem. Ke zcela
novému neotřelému vzhledu drsňáka si nový S-Cross ponechává
největší trumfy předchůdce, kterými jsou prostorný interiér, skvě-
lé jízdní vlastnosti, možnost pohonu všech kol a spolehlivé motory,
i když v případě nového S-Crossu hovoříme vlastně jen o jednom.
K tomu novinka nabídne bohatší výbavu a několik praktických
a bezpečnostních vylepšení.

Suzuki S-Cross
Drsňák s duší ochránce



Kiu Sportage můžete
vybavit designem
DEZENT KS dark
od 17 do 19 palců.

Vyzkoušejte nový
3D konfigurátor kol

na www.alcar.cz
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Kia Sportage páté generace je tu – vybere si každý

Kia Sportage byla poprvé
představena v roce 1993
v Asii a na český trh do-
razila o dva roky později.
Kia Sportage je po modelu
Ceed druhým nejoblíbe-
nějším modelem značky.
V pořadí již pátá generace
modelu Sportage se vyrábí

v žilinském závodě Kia na
Slovensku stejně jako zmi-
ňovaný bestseller značky
Ceed, včetně jeho modifi-
kací. Nejnovější variantu
oblíbeného SUV Kia Spor-
tage jsme měli možnost vy-
zkoušet v okolí Špindlerova
Mlýna. A musíme uznat, že
první dojem na nás Spor-
tage udělala více než dobrý.
Sympatie novinka získává
zejména za skvělé naladění
podvozku a intuitivní a mo-
derní ovládání.

Nová Sportage je poprvé
ve své historii vytvořena
v čistě evropském prove-
dení, na míru evropskému
zákazníkovi. Novinka zau-
jme ostrými křivkami, kte-
ré dodávají SUV dynamický
a suverénní postoj. Do de-
tailu propracovaná černá
mřížka na přídi propojuje
typickou „tygří masku“ Kia
s futuristickými LED světly
denního svícení ve tvaru
bumerangu. Úplnou no-
vinkou v rámci modelové
řady Sportage je na přání
dodávaná černá střecha,
kterou lze kombinovat
s až 9 různými barvami.
Celkem mají zákazníci na
výběr z 22 barevných kom-
binací karoserie (13 barev
+ 9 dvoubarevných kom-
binací s černou střechou).
Interiér zaujme zcela no-
vou koncepcí s duálním
zakřiveným displejem

orientovaným zejména na
pohodlí řidiče. Rozměrná
12,3“ dotyková obrazovka
společně s multifunkčním
dotykovým panelem info-
tainmentu a klimatizace
naplňuje veškeré potřeby
posádky na konektivitu
a funkce vozu s důrazem na

maximálně snadné a intui-
tivní používání.

Nejnovější generace po-
pulárního SUV ve speci-
fickém evropském prove-
dení je postavena na nové
podvozkové architektuře
s označením „N3“, díky níž
má ambice nastolit nová
měřítka evropskému seg-

mentu SUV. Výsledkem je
optimální rozvor a ideální
rozměry naplňující poža-
davky evropských zákaz-
níků na každodenní prak-
tičnost a využitelnost. Nové
přizpůsobení karoserie se
odrazilo v podstatném ná-
růstu prostoru pro zava-
zadla 591 l (při sklopení
zadních opěradel až 1 780
litrů) i v oblasti hlavy a no-
hou včetně největší nabíd-
ky místa pro nohy zadních

pasažérů v dané třídě. Jako
jedno z mála SUV v seg-
mentu disponuje novin-
ka praktickým dělením
zadních sedadel v poměru
40 : 20 : 40.

Mezi technologické novin-
ky patří například elek-
tronicky řízené tlumiče
s nastavitelnou charakteris-
tikou odpružení (ECS) nebo
elektronicky řízený systém
pohonu všech kol AWD,
který garantuje optimální
rozdělování hnací síly mezi
kola přední a zadní nápra-
vy. Nová Sportage nabízí
také nejvíce asistenčních
systémů ve svém segmen-
tu. Z celkem 18 nabízených
systémů naleznou řidiči na-
příklad asistent pro jízdu
na dálnici (HDA), systém
sledování mrtvého úhlu
s asistentem pro zameze-
ní zadním kolizím (BCA-R)
nebo inteligentní parkovací

asistent s dálkovým ovládá-
ním (RSPA). Sportage nově
disponuje kamerovým
asistentem pro sledování
slepých úhlů (BVM), kte-
rý se u značky Kia poprvé
představil v nové generaci
modelu Sorento.

Kia Sportage je v nabídce
s šesti pohonnými jednot-
kami. Základem jsou ben-
zinová jednotka 1.6 T-GDI
a naftová 1.6 CRDi, jejichž

nabídka je doplněna také
o mild-hybridní ústrojí
(MHEV). Vůbec poprvé na-
bídku doplňují také hybrid-

ní (HEV) a plug-in hybridní
pohony (PHEV). Naposledy
zmiňovaná plug-in hybrid-
ní verze je nejvýkonnějším
pohonem z nabídky Spor-
tage. Vyspělé hnací ústrojí
využívá 66,9 kW trakční
elektromotor s permanent-
ními magnety a lithium-ion
polymerový akumulátor
o kapacitě 13,8 kWh. Cel-
kový systémový výkon
v tomto případě činí 265
koní, přičemž samotný
motor 1.6 T-GDI dosahuje
maximálního výkonu 180
koní.

Nově je pátá generace Spor-
tage nabízena až se čtyřmi
druhy převodovek (6MT,

iMT, 7DCT, 6AT). Oproti
konkurenci má nová Spor-
tage rovněž nejširší na-
bídku jízdních režimů: 3×

drive (ECO, Normal, Sport)
a 3× offroad (sníh, písek,
bahno).

Nová generace modelu
Sportage je na českém
trhu k dispozici ve čtyřech
stupních výbavy. V základ-
ní specifikaci Comfort
s benzinovým čtyřválcem
1.6 T-GDI, pohonem 4×2
a šestistupňovou převo-
dovkou (6MT) je Sportage
dostupná za akční cenu
599 980 Kč. Za dieselový
motor se stejnou specifi-
kací si zákazníci připlatí
50 000 Kč.

Text: Martin Štěrba
Foto: Archiv

Automobilka Kia má za sebou mimořádně úspěšný rok. V České
republice vyšla jako vítěz z „čipové krize“ a dosáhla na historicky
nejvyšší tržní podíl (4,7 %), který ji s 9 787 prodanými vozy vyhou-
pl na pozici 5. nejprodávanější značky za rok 2021 v ČR. Daří se
jí také na evropském trhu, kde Kia dlouhodobě posiluje, což do-
kládá vítězstvím elektromobilu EV6 v anketě Auto roku v Němec-
ku nebo v Rumunsku a postupem mezi finalisty evropské ankety
Auto roku 2022 (COTY 2022). Aktuálně nejčerstvější ocenění zís-
kala Kia Sportage v prestižní soutěži „Světové ženské auto roku“
(WWCOTY), kde porota složená ze samých žen ze 40 různých zemí
napříč pěti kontinenty označila novou generaci modelu Kia Spor-
tage za nejlepší „Rodinné SUV“.




